



Referat fra møte i temagruppe økologi 06.09.24

Tid: Fredag 06. september 2024, 10:00 – 13:10.

Sted: Møterom Bjanes, Fetsund kommunehus/Teams-møte

Til stede: Linda A. Grimsgaard, Rælingen (leder)
Norun Reppe Bell, Lørenskog
Sara Louise McElroy, Nannestad
Leiv Ommund Knutson, Gjerdrum
Rita Romsås Fjeldberg, Ullensaker
Line Gustavsén, daglig leder (referent)

Deltok digitalt: Guro Haug, Nittedal
Kari-Anne S. Gorset, Lunner

Forfall: Statsforvalteren i Oslo og Viken
Viken fylkeskommune
Toril Giske, Oslo
Hilde Birkeland, Lillestrøm

Ved behov: Trygve Rognstad, Gran

Saksliste

Sak nr.	Innhold	Frist/ansvar
26/24	Innkalling, dagsorden og saker til eventuelt Vedtak: Innkalling og dagsorden godkjennes.	
27/24	Orienteringer - 27/24-01 Status prosjekt på naturbaserte erosjonssikringsmetoder - o Venter på avklaringer fra Fylkeskommunen - o Har etterlyst beslutning fra NVE, men det ser ikke lovende ut ▪ NVE har antydnet at ingen ting kan gjøres da vassdraget er fredet. - 27/24-02 Vann-Nett klar i ny drakt - o Vi så på nye Vann-Nett.	

	27/24-03 Møte i vannområdeforum 24.08.2024 og 21.-22.11.2024 ○ Møte i ny/gammel vannregion ○ Det var fokus på kommunikasjon – en kommunikasjonsrådgiver skal jobbe med vannområdelederne fremover slik at vi kan bli bedre på å kommunisere budskapet ut til ulike interessegrupper. ○ Hovedutfordringer og planprosessen var også tema på møtet. ○ Det skal være et todagers vannområdeforum i slutten av november, og det er besluttet at det blir på Losby gods i Vannområde Leira-Nitelva. 27/24-04 Veileder om skogbruk og vannforvaltning ○ Det har kommet en ny veileder om skogbruk og vannforvaltning – denne sendes ut til alle i gruppa etter møtet. 27/24-05 Film om kantsoner ○ Vannteam øst har fått laget en god film om kantsoner, den kan sees her: Film om kantsoner 27/24-06 Aktuelle seminarer fremover: ○ 11.09.2024 Naturbaserte løsninger for behandling av avrenning fra landbruk og urbane områder (vannforeningen) ○ 15.-16.10.2024 Konferanse om vannforurensning fra vei (Drammen) (Statens vegvesen) ○ 22.10.2024 Nasjonalt seminar om restaurering av vassdrag og våtmarker (Sandnes) (vannforeningen) ○ 12.11.2024 Arealplanlegging og vannmiljø (vannforeningen) ○ 18.11.2024 Overløpsdrift (vannforeningen) ○ 04.12.2024 Nytt avløpsdirektiv – hva har det å si for mennesker og miljø i Norge? (vannforeningen) ○ 20.01.2025 Industrielt avløpsvann (Vannforeningen) ○ 2024 Seminarserie: Kunnskapsarena for klima og natur i planlegging (Miljødirektoratet) 27/24-07 Tidligere seminarer ○ 14.05.2024 Strategier for styrtregn- og overvannshåndtering (Miljødirektoratet) ○ 23.05.2024 Torvmarksrestaurering og flomdemping i Haldenvassdraget (Naturbasert sone) ○ 03.06.2024 Teknologiutvikling/innovasjon i vannbransjen. Hva er oppnådd? (vannforeningen) ○ 03.06.2024 Webinar om naturrestaurering 2024 (Statsforvalteren i Innlandet) ○ 29.08.2024 Restaurering av Slindelve i Trøndelag (Naturbasert sone) Vedtak: Informasjonen tas til orientering	
28/24	Hovedutfordringer Daglig leder presenterte malen til Hovedutfordringer og informerte om fristene som er gitt. Mye av informasjonen som skal inn i dokumentet	

	hentes fra Vann-Nett, det er derfor viktig at Vann-Nett er så riktig som mulig før informasjon hentes ut. Daglig leder vil ta kontakt med kommunene ved behov. Vedtak: <i>Daglig leder tar kontakt med kommunene ved behov.</i>	
29/24	Prosjekter 2024 – status Det har blitt sendt inn søknader for midler til følgende prosjekter: 1. Utredning av fysiske restaureringstiltak (nov. 2023) • Vi fikk 150 000 kr fra Miljødirektoratet og Naturrestaurering AS har fått oppdraget • Det ble arrangert befarings til Stråkjern og Djupøyungen 16. august 2024. • Rapport skal være klar til 1. desember 2024. 2. Kartlegging av edelkreps i Ørfiske • Det kom ingen tilbud, så daglig leder tok direkte kontakt med Sweco som tok oppdraget. • Prosjektet blir dyrere enn planlagt, men dekkes opp av egenkapital som ikke brukes på å utrede fysiske restaureringstiltak. • Ørfiske er per nå kartlagt og det ble funnet edelkreps: i. Første natt: 65 teiner langs vest- og sørsiden: 7 kreps. ii. Andre natt: 65 teiner langs øst og nordsiden: 5 kreps. • Gjenstår å kartlegge Vittenbergbekken/Bårlibekken. 3. Kartlegging av elvemusling i Fjellhamarelva/Sagelva • Det kom inn to tilbud, og NINA fikk oppdraget i samarbeid med Kjell Sandaas. • De skal kartlegge Fjellhamarelva/Sagelva (øverst) og andre bekker/elver i Lørenskog. • MiljøDNA benyttes for å velge ut bekker. • Det ble dessverre ingen funn i Fjellhamarelva eller Losbyelva, tidligere funn ved utløpet av Langvannet viste seg å være andemusling. • NINA foreslår at andemusling bør kartlegges i vannområdet. 4. Oppfølging av pH-loggere og vannkvalitet i Østmarka • Vi har mottatt 110 000 kr fra Statsforvalteren. Utmarksforvaltningen følger opp. 5. Utarbeidelse av dybdekart for utvalgte vann i Østmarka • Vannområde Øyeren har mottatt 80 000 kr fra Statsforvalteren. • Utmarksforvaltningen fikk oppdraget. • Før sommeren ble det innhentet tillatelser fra Statsforvalteren og Lørenskog kommune til motorferdsel på land og i vann, og til utsetting av pH-loggere. • Utmarksforvaltningen har gjennomført feltarbeidet, det gjenstår å lage dybdekart og vurdering av bunnforhold. Vedtak: Informasjonen tas til orientering.	

30/24	Fokus på landbruksbekker Vannområdet har mottatt 30 000 kr til å sette fokus på landbruksbekker i 2025. Tanken er at vi skal el-fiske for å se etter fisk i typiske landbruksbekker, og samtidig registeret vandringshindre, kantvegetasjon o.l. Prosjektet bør være et samarbeidsprosjekt mellom temagruppe landbruk og temagruppe økologi. Daglig leder foreslår at det startes med Lillestrøm kommune, og bekker på østsiden av Leira. Dette av flere grunner: - Her er det flere typiske landbruksbekker - Det finnes fremmede fiskearter i Tretjernet i Asakmarka - Det er lenge siden det har vært et prosjekt i Lillestrøm kommune. Temagruppe økologi støtter at Lillestrøm velges ut for 2025, og Hilde Birkeland ble valgt til Adhoc-gruppen. Adhoc-gruppen får ansvar for å skissere et prosjekt, og legger det frem på møte i temagruppe økologi i februar 2025. Vedtak: 1. I tillegg til daglig leder velges Hilde Birkeland fra Lillestrøm kommune til å inngå i adhoc gruppa. 2. Når adhoc-gruppen er på plass innkalles det til et møte hvor prosjektet skisseres i mer detalj, og dette legges frem på møte i temagruppe økologi i januar 2025.	
31/24	Tiltak for å redusere daglig leders arbeidsmengde Daglig leder orienterte om arbeidsmengden i vannområdet og hvorfor det er behov for å gjøre noen grep for å redusere arbeidsmengden. To aktuelle grep er å redusere antall møter i prosjektorganisasjonen per år samt å inngå en løpende avtale i stedet for en rammeavtale for vassdragsovervåking. Førstnevnte vil alt fra 2025 frigjøre minimum 12 arbeidsdager, mens en å gå fra en rammeavtale til løpende avtale først vil frigjøre tid om 4 år. Vedtak: 1. Økologigruppa støtter at antall møter i organisasjonen reduseres 2. Økologigruppa støtter at daglig leder undersøker nærmere hvordan en løpende avtale vil foregå. 3. Økologigruppa ønsker at biologisk overvåking holdes utenfor en avtale om vassdragsovervåking, slik som tidligere.	

32/24	Prosjekter 2025 inkl. budsjett Det ble sett på forslag til prosjekter i 2025 inkludert budsjett: - Prosjekt på landbruksbekker: - o Vi har mottatt 30 000 kr til prosjektet - o Det foreslås å benytte 20 000 kr av egenkapital. - o Total sum: 50 000 kr. - Seminar om veikulverter: - o Vi har mottatt 30 000 kr til seminar om veikulverter - o Det var foreslått å benytte 20 000 kr av egenkapitalen, dette ønsket gruppa å øke til 40 000 kr. - o Total sum: 70 000 kr. - Utbedring av vandringshindre i Nannestad: - o Her foreslås det å sette av 10 000 kr av egenkapital til å dekke eventuelle gebyr for søknader. - Utbedring av vandringshindre: - o Det var ikke foreslått noen sum her, men gruppa ønsker å sette av 100 000 kr i egenkapital slik at vi kan søke om midler til å gjennomføre flere utredninger. - Biotopforbedrende tiltak elvemusling og edelkreps: - o Økologigruppa ønsker å gå videre med dette prosjektet og ønsker å sette av 50 000 kr i egenkapital. - Kartlegging av bunnforhold i Ørfiske: - o Dette er et prosjekt som bør gjennomføres, men det avhenger av at vi kan få låne/leie utstyr. - o Det settes av 50 000 kr i egenkapital. Vedtak: Prosjekter 2025 inkludert budsjett tas opp igjen på neste møte i økologigruppa når vi forhåpentligvis har fått flere av årets prosjektrapporter.	
33/24	Oppdatert temaplan for 2024/2025 Det ble sett på forslag til temaplan for resten av 2024 og første halvår av 2025. Det kom ingen nye innspill til temaplanen på møtet. Vedtak: Forslag til temaplan for 2024/2025 godkjennes.	
34/24	Runde rundt bordet Lørenskog: • Kommunen har fått tilskudd fra Akershus fylkeskommune via Oslofjordsatsning til å kartlegge kantvegetasjon. Har oppdraget ute på anbud. • Bekjempe kjempespringfrø – har fått melding fra Oslo kommune at entreprenøren til Oslo hadde tatt en del på Lørenskog sin side. Ønsket at Lørenskog skulle ta det selv fremover. Lørenskog har ikke kapasitet i år da de starter øverst i vassdraget, har derfor fått avtale om at Oslo også tar dette området i Lørenskog i år.	

- Har blitt kontaktet av Nvitek om mapgraph vannmiljø - ønsker å presentere hvordan de kan bistå med å legge inn data og presentere dataene.
- Miljørisikovurdering av avløpsnett. Prøver å få oversikt over alle overløp, hvor går de ut, hvordan er de utformet?

Nannestad:

- Har en søknadsprosess med Sparebankstiftelsen sammen med 8 andre kommuner om restaurerbar natur.
- Kommunen har fått tilskudd til tetthestestimeringer av ungfisk i Råsjøen, inkludert utstyr.
- Bekjemper kjempespringfrø - 90% har blitt borte i områdene de har bekjempet. Leier inn Bygdeservice og Naturvernforbundet bistår.
- VA setter i gang med systematisk tilsyn av spredte avløpsanlegg.

Rælingen:

- Ferdig med fylling i Marikollen - vil fortsatt være erosjon av masser og avrenning en god stund fremover.
- Nedtapping av Ramstadsjøen er gjennomført, men de trengte ikke å tappe ned så mye som de trodde. Nye demninger blir lagt på innsiden av de gamle. Alt går etter planen. Mindre søppel er funnet enn de trodde på forhånd.

Lunner:

- Styrtregn i juni lokalt på Harestua. Styrtregnet viste at flomsikringen i Klemma ikke har vært utført godt nok, da store steiner har havnet i elva. Landet foran kulvert og da gikk vannet over. Følges opp.
- Utslipp i Sveselva mellom Grua og Harestua. Skulle ha pluggkjøring av kommunalledning, den satte seg fast - ble et utslipp i ca. 30 timer. Ble rapportert til Statsforvalteren.
- Bygges gangvei langs Harestuvatnet. Ble krav til siltgardin - de skal også flytte kreps, det er gjennomført selv om de ikke fant så mye.
- Vandrinhinder ved Store Snellingen som Jeger og fisk utbedrer.
- Grunneierne har stanset krepsingen i Harestuvatnet og Gjerdingen i år.
- Hogst ved Vigga gjorde Vigga brun. Fikk stanset arbeidet og da ble Vigga raskt fin igjen.

Gjerdrum:

- Slutfører beredskapsplan for vann og avløp, det gjøres en miljørisikoanalyse.

Ullensaker:

- Endelig vedtatt hovedplan for vann og avløp. Politikerne vedtatt at de må redusere investeringskostnadene med 20%.
- Bekjempe kjempespringfrø - fått 100 000 kr. Gitt sommerjobb til en person, bygdeservice har sprøytet ett område.
- Dølibekken - kvikkleire. Bekken er sikret noe for et par år tilbake. Både jernbanen og E6 ligger i området.

	• Midler fra NVE til å åpne opp Gudmundsbekken. To kulverter som skal fjernes Nittedal: • Jobber med VA på langs, som går ut på å legge ned de to siste renseanleggene i Nittedal. Det graves ned ledninger med styrt boring. Borret under Nitelva og under sidebekker. Det har vært noe utslipp av bentonitt. Statsforvalteren har vært informert. Vært møte med Statsforvalteren, og de har blitt bedt om å stoppe arbeidet for å søke om utslippstillatelse. Tradisjonell graving fortsetter. • Fått tilskudd til å ta miljøDNA prøver av edekreps, signalkreps og krepsepest. • Støtte fra Miljødirektoratet på 300 000 til å restaurere et våtmarksområde på Rulse. • Høldippeldammen fått statlige sikringsmidler til å rehabilitere/sikre denne. Skal gjøres i 2025 • Elveforum - søppelsamleren skal flyttes til Nittedal fra Lillestrøm. Søkt Statsforvalteren, venter på svar. • Elveforum har fått penger fra Handelens miljøfond for å teste ut havlenser for oppsamling av flytende søppel - kan være dette skjer først til våren. • Fått midler til å bekjempe fremmede arter. Elveforumet har engasjert studenter. De er veldig fornøyde, og alle lokaliteter er besøkt og de ser forbedring på lokalitetene når det gjelder kjempespringfrø. Kommunen har oppfordret grunneiere til å bekjempe parkslirekne, noen grunneier har fulgt opp. • Sagerud - kartlagt forurensning fra en historisk og aktiv skytebane. Høy forurensning av bly. Laget overvåkingsprogram og holdt på et år. Fått utkast til rapport. Avrenning fra skytebanen, men påvirker ikke Ørfiskbekken i nevneverdig grad. • Avrenning fra masser fra boring etter energibrønner, idrettsanlegg som skal få energibrønner. Firmaet som gjør jobben har bare lempet massene oppe i skogen på en parkeringsplass. Ved regn så forsvant det ned i bekken. • Rensket et bekkeløp, fjernet kantvegetasjon og fjernet beverdam (ulovlighetssak) • Asfalt er lagt i store hauger rett ved Nitelva. • Håper å få på plass en temaplan for klima- miljø og natur. Vedtak: Informasjonen tas til orientering	
35/24	Møteplan – Desember <i>Forslag til vedtak: Møteplan godkjennes. Forslag til møtedatoer i desember sendes ut i etterkant av møtet.</i>	
	Eventuelt Det var ingen saker til eventuelt.	

